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نجیب مایل هروی در بستر بیماری
نجی�ب مایل هروی، پژوهش�گر ادب و 
عرفان و مصحح، در بیمارس�تان بستری 

است.
به گزارش ایسنا، محمدکاظم کاظمی، شاعر 
افغانستانی ساکن ایران با اعلام این خبر، درباره 
این چهره فرهنگی هموطن خود که او هم در 
ایران سکونت دارد نوشته است: »نجیب مایل 
هروی پژوهش��گر بزرگ ادب و عرفان و استاد 
مس��لم حوزه تصحیح متون، به دلیل بعضی مش��کلات جسمی در بیمارستان 
امام رضا )ع( مشهد بستری شده است. استاد مایل هروی با بیش از نیم قرن 
کار مدام در عرصه ادبیات، متون عرفانی و تصحیح متون، یکی از مفاخر علمی 
کل قلمرو زبان فارس��ی است. آثار او در این عرصه ها، جزء آثار و منابع دست 
اول پژوهش به حساب می آید، به خصوص در حوزه نقد و تاریخ نسخه پردازی 
و تصحیح متون که بعید به نظر می آید هیچ ش��خصی در کل این چند کشور 
فارس��ی زبان، بدین مایه آثار ارزش��مند تألیف کرده باش��د. از این جمله است 
»نقد و تصحیح متون« و »تاریخ نس��خه پردازی و تصحیح انتقادی نسخه های 
خط��ی«. افزون بر این ها آث��ار گرانقدر دیگری همچون »ش��یخ عبدالرحمان 
جام��ی«، »خاصیت آینگی« )درباره عین القضات همدانی(، »اندر غزل خویش 
نهان خواهم گش��تن« )درباره سماع نامه های فارسی( و بسیار کتاب های مهم 
دیگر از ایش��ان منتشر شده است.  استاد مایل هروی در سال های اخیر بسیار 
ناملایمات و نیز مش��کلات جس��می را از سر گذرانده اس��ت و اکنون در شهر 
گلبهار، در جوار فرزند گرامی اش ش��هاب الدین مای��ل هروی زندگی می کند.  
یک��ی از دغدغه های اس��تاد مایل، تجدید چاپ کتاب هایش ب��ود، به ویژه که 
بسیاری از آن ها از تجدید چاپ باز مانده بود، در حالی که متقاضیانی داشت. 
چنی��ن بود ک��ه »بنیاد فرهنگی مایل هروی« با مدیریت  ش��هاب الدین مایل 
تش��کیل شده و بازنشر کتاب های استاد را بر سر دست گرفته است.  در چند 
ماه گذشته شش عنوان از کتاب های استاد با حمایت مالی شهاب الدین مایل 
و از س��وی بنیاد فرهنگی مایل هروی تجدید چاپ ش��ده است. تعدادی دیگر 
نیز در دس��ت کار اس��ت. تایپ و ویرایش این کتاب ها با تهماس��بی خراسانی 
بوده است و صفحه آرایی با من و طرح جلد با وحید عباسی و منصوره خلیلی.  
همچنین سایت اینترنتی بنیاد نیز تأسیس شده و خرید اینترنتی این کتاب ها 
از طریق س��ایت نیز امکان پذیر اس��ت. مدیریت سایت را شهاب الدین مایل به 
عهده دارد و طراح س��ایت، منصوره خلیلی اس��ت.  برای استاد مایل گرانقدر 
آرزوی بهبودی و س��لامتی کامل دارم و از شهاب مایل گرامی سپاسگزارم که 
اکنون همه بار امور بنیاد و نیز همراهی در معالجه و مراقبت از اس��تاد و برادر 
گرامی خویش را به دوش دارد. امیدوارم که مدیران و مسئولان فرهنگی هر دو 

کشور نیز با احساس مسئولیت، در این زمینه از همراهی کوتاهی نکنند.«

مراسم تشییع ۲ هنرور »سلمان فارسی« 
برگزار شد

مراس�م تشییع پیکر دو هنرور سریال »سلمان فارسی« صبح روز � 
۱۲ اسفند ماه � در بسطام شاهرود برگزار شد.

به گزارش ایس��نا، مراسم تشییع پیکر دو هنرور س��ریال »سلمان فارسی« 
با حضور عوامل این مجموعه و خانواده های درگذش��تگان در بسطام شاهرود 
برگزار ش��د. پیک��ر یکی از هنروران در زادگاهش در همان ش��اهرود به خاک 
س��پرده شد و پیکر هنرور دیگر، قرار اس��ت به زادگاهش منتقل و در آنجا به 
خاک سپرده شود. به گفته ی روابط عمومی سریال »سلمان فارسی«، وضعیت 
مصدومان حادثه مساعد اس��ت و همچنان تحت مداوا هستند. عوامل سریال 
پس از برگزاری مراس��م، ادامه فیلمبرداری سریال را از امروز � یکشنبه � ۱۳ 
اس��فندماه � از س��ر می گیرند. فرو ریختن آوار در محل فیلمبرداری س��ریال 
»س��لمان فارسی« در شمال ش��اهرود روز پنجشنبه، دهم اسفند ماه جان دو 
هنرور را گرفت. بر اثر فرو ریختن آوار که مربوط به پل ساخته شده در دکور 
بود، در محل فیلمبرداری س��ریال »سلمان فارسی« در منطقه شمال شاهرود 
دو نفر جان باختند و چهار نفر مصدوم ش��دند. هر ش��ش نفر آسیب دیده در 
این حادثه، هنرور بودند و افراد مصدوم که تعدادش��ان به چهار تن می رسید، 
به بیمارس��تانی در شاهرود منتقل شده و تحت درمان قرار گرفتند. بر اساس 
برآورد اولیه، گروه سازنده سریال تا پایان زمستان ۱۴۰۲ در شاهرود خواهند 

ماند و با پایان این بخش، ادامه فیلمبرداری در تهران از سر گرفته می شود.
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حمی�د قنبری )نوازنده تنب�ک( که چندی پیش 
همراه گروه موسیقی »کلون زمان« در شانزدهمین 
شب موسیقی فرهنگسرای ارسباران روی صحنه 
رف�ت، به بررس�ی وضعیت برگزاری کنس�رت در 
ش�رایط کنونی پرداخت و گف�ت که هنرمند نباید 
فعالی�ت خود را متوقف کند؛ بلک�ه باید خود را با 

شرایط وقف دهد.
قنب��ری در گفت وگو با ایس��نا، درب��اره روند برگزاری 
کنس��رت در ایران و توقف فعالی��ت برخی از گروه های 
موس��یقی، می گوی��د: بر کس��ی پوش��یده نیس��ت که 
فعالیت های فرهنگی بعد از کرونا در س��طح جهانی افت 
ش��دیدی کردند و کشور ما هم از این موضوع مستثنی 
نبود. برخی از دوستان مأیوس و سرخورده شدند و کار 
خاصی انجام نمی دهند؛ اگ��ر هم فعالیتی دارند در حد 

برگزاری کلاس  آموزشی است.  
این هنرمند ادامه می دهد: همیش��ه می گویم که اگر 
قرار اس��ت تدری��س کنیم، باید مانند پ��دری که فرزند 
خ��ود را بزرگ می کند، برای او امی��د و آرزو دارد و در 
ای��ن راه کمک��ش می کند، عمل کنیم. کس��انی که نزد 
م��ا می آیند هم امید و آرزو دارن��د؛ بنابراین تلاش آنها 
باید نتیجه داش��ته باش��د و چه نتیج��ه ای بهتر از اجرا 
و کنس��رت ؛ البته که تولید آثار به صورت اس��تودیویی، 
ضبط موزیک ویدیو، انتش��ار کت��اب برای فردی که کار 
موسیقی می کند، مفید است اما لذت بخش ترین کار در 
این مسیر هنری اجرای کنسرت است که شاید بتوان به 

هنرجویان برای اجرا در مقابل مخاطب کمک کرد.
قنبری اضافه می کند: البته فراموش نکنیم که در ایران 
تعداد س��الن های کنسرت کم است و آن سالن هایی هم 
که داریم دارای مش��کلات آکوستیک و کمبود امکانات 
هستند اما تنها راهکاری که داریم این است که خودمان 
را با این ش��رایط وقف دهیم. به هر حال اکنون چندان 
امکان اجرای کارهای هنری فاخر در س��الن های بزرگ 
را نداریم؛ چون بودجه و ساپورت دولتی برای هیچ کدام 
از ای��ن فعالیت ه��ا وجود ندارد ولی این ام��ر نباید مانع 

فعالیت موسیقی هنرمندان شود.
 او درباره راهکاری که می توان در این ش��رایط به آن 
اکتفا کرد، می گوید: می توانیم کنسرت هایی با مخاطب 
خ��اص برگ��زار کنیم؛ مث��لا من آموزش��گاهی دارم که 

س��الن آن ظرفیت ۳۰ نفر را دارد، ح��ال از آنجایی که 
تعداد محدودی می توانیم مخاطب داش��ته باشیم تعداد 
کنس��رت ها را بالا برده ایم و مخاطب را خودمان دعوت 
می کنیم. البته این نوع از برگزاری کنسرت مزیت هایی 
هم دارد که کنس��رت های بزرگ ندارند؛ به این صورت 
که بعد از هر اجرا نظر مخاطبان خود را جویا می ش��ویم 
که ای��ن هم بازخورد خوبی به من و ه��م به نوازندگان 
گروه می ده��د. این نوازنده تنب��ک تصریح می کند: هر 
ش��رایط تاریخی در هر دوره ای ملزومات��ی دارد؛ مانند 
»انجم��ن اخوت« ک��ه در یک برهه تاریخ��ی به خاطر 
محدودیت هایی که برای فعالیت موسیقی وجود داشت، 
ع��ده  خاصی دور هم جمع می ش��دند و کار موس��یقی 
انجام می دادند. بنابراین قطع ش��دن فعالیت موس��یقی 
راه درس��تی نیست باید به دنبال راه حل باشیم و سطح 
توقع و فعالیت خود را به گونه ای تنظیم کنیم که امکان 
فعالی��ت در این ش��رایط هم باش��د. او همچنین معتقد 
اس��ت که نهاده��ا و ارگان های دولت��ی در صورتی که 
متولی برگزاری رویدادی مانند یک جش��نواره موسیقی 
می ش��وند، مهم تری��ن اولوی��ت آنها بای��د فراهم کردن 
امکانات برای حضور گروه های مختلف باشد که البته به 

گفته او قطعا در این بخش دچار ضعف هستیم.
قنب��ری ادامه می ده��د: عمدتا مش��کلاتی که وجود 
دارد به این دلیل اس��ت که مسئول سالن مربوطه درک 
درس��تی از ش��رایط لازم برای برگزاری یک کنسرت را 
ندارد و همین باعث می ش��ود که گاه��ی از مقوله صدا 
گرفته تا هزینه اجاره سالن برای هنرمندان مشکل ایجاد 
می ش��ود. شاید اگر در انتصاب مسئولان سالن ها و البته 
مدیران هنری از افرادی اس��تفاده شود که خود دستی 
ب��ر آتش دارند، هنر را درک کرده ان��د، با روند برگزاری 
کنسرت آشنا هستند و دلسوز موسیقی هستند، شرایط 

برای هنرمندان موسیقی بهبود یابد. 
او همچنی��ن درب��اره س��الن هایی ک��ه از گروه ه��ا و 
هنرمندان مس��تقل حمایت می کنند، گفت: حمایت از 
برگزاری کنس��رت های تخصصی صرفا توسط دو سالن 
ارس��باران و رودک��ی ص��ورت می گیرد ک��ه هنرمندان 
مستعد را شناس��ایی و با آنها همکاری می کنند اما این 
کافی نیس��ت و در مقایس��ه با کنس��رت های پاپ اصلا 
چیزی نیس��ت. علاوه بر ای��ن در ایران اصلا روی بخش 
فرهنگی کار نمی شود؛ نه در رسانه های عمومی و نه در 
جای دیگری به صورت تخصصی کاری انجام نمی دهیم 
ک��ه مخاطبانی را پرورش دهیم تا از موس��یقی هایی به 
غیر از موس��یقی عامه پس��ند حمایت کنند و داعیه دار 
فرهنگ و موسیقی اصیل ایرانی باشند. اگرچه که خیلی 
نباید منتظر مس��ئولین بود و باید دست به زانو گرفت و 
کار را شروع کرد. نباید نگران تعداد بود، بلکه تنها نباید 
اجازه دهیم جریان این جویبار قطع ش��ود. مطمئنم در 

آینده نتایج خوبی حاصل خواهد شد.

سرپرست گروه موسیقی »کلون زمان«:

هنرمند باید دست به زانو زند و منتظر مسئولان نباشد
علی کوزه گر که این روزها نمایش »یکی نبود، یکی 
بود« را روی صحنه می برد، با تاکید بر دش�واری های 
اجرای ای�ن نمایش گفت: در این پروژه تازه به حرف 
دکتر رفیعی رسیدم که می گوید، کارگردان تنهاترین 

آدم است.
او که در این سال ها در حوزه طراحی نور فعالیت کرده و 
با اجرای این نمایش دومین تجربه کارگردانی خود را روی 
صحنه برده اس��ت، در گفتگو با ایسنا از پروسه اجرای این 
اثر نمایش��ی گفت و تاکید ک��رد که مهم ترین جبهه ای که 
می توانیم حرف مان را بزنیم و نقدمان را مطرح کنیم، صحنه 
تئاتر اس��ت. کوزه گر درباره حضورش در عرصه کارگردانی 
توضیح داد: همیش��ه دوست داشتم کارگردانی کنم. رشته 
تحصیلی ام کارگردانی سینماس��ت و بسیار علاقه مند بودم 
تا س��ینما و تئاتر را به هم نزدیک کنم. می دانم این اتفاق 
ب��ه طور کام��ل رخ نمی دهد ولی خیلی دلم می خواس��ت 

تکنیک های روز سینمای دنیا را به تئاتر بیاورم.
این کارگردان با اش��اره به شیوه اجرای نمایش قبلی اش، 
»مکب��ث« ادام��ه داد: از آنجاکه بیش��تر در زمینه تکنیک 
سررش��ته دارم، معم��ولا هم ایده هایم ح��ول همین محور 
می چرخ��د. همچنانک��ه در نمایش »مکب��ث« هم ما پرده 
سینما را به تئاتر آوردیم. بنابراین دوست دارم تکنیک های 
جدید دنیا را در تئاتر خودمان دنبال کنم. تجربه ای که در 
کش��ورهای دیگر داشته ام، نشان می دهد که تئاتر روز دنیا 
گاه محت��وای ضعیفی دارد ولی از نظر تکنیکی خیلی قوی 
هس��تند و مخاطب را میخکوب می کنند. ما در این زمینه 

خیلی تازه کاریم و دوست داشتم این حوزه را تجربه کنم.
او در پاس��خ به این پرس��ش که تمایلی ندارد در زمینه 
کارگردانی س��ینما فعالیت کند، گفت: پی��ش از اینکه در 
دانشگاه، رشته سینما بخوانم، فیلمسازی خیلی وسوسه ام 
می ک��رد. در بچگی در چن��د فیلم بازی ک��رده بودم و در 
بزرگسالی هم تجربه حضور در برخی از فیلم های سینمایی 
مانند »آقا یوس��ف« را داش��تم و در چن��د فیلم کوتاه هم 
طراحی ن��ور کرده ام ولی تئاتر، جن��س دیگری دارد و مرا 
به جهانی متفاوت می برد. پروس��ه با ه��م بودن در تئاتر و 
فعالیت گروهی برایم بس��یار جذاب است. تئاتر را با حمید 
پورآذری شروع کردم. آن پروسه تمرین را دوست دارم ولی 
س��ینما خشک تر و مصنوعی تر اس��ت. کوزه گر درباره اینکه 
آیا معتقد نیس��تید تکنیک، تئاتر را از ذات انس��انی خود دور 
می کند، توضیح داد: پیش از ما، بکت، بازیگر را از تئاتر حذف 
کرده اس��ت. نگاه من از نوعی دیگری است چون با تعدادی از 
کارگردانان معاصر جهان کار کرده ام، کمی تازه تر و معاصرتر 
می بینم. البته کاری که می کنم، یک نوع تجربه اندوزی است و 
درست و غلط آن را نمی دانم. البته می دانم درام نمایش ما چه 
ایرادهایی دارد این بضاعت ماست و برایمان مهم بود که این 
کار به انجام برسد. این فعال تئاتری اضافه کرد: شاید مخاطب 
عادی، نمایش ما را پس بزند و شاید مخاطب اروپایی بهتر با 
نمایش م��ا ارتباط برقرار کند چون بارها چنین نمایش هایی 
دیده است. شخصا معتقدم وقتی نیمی از مخاطبان نمایشی 
را دوست داشتند و نیمی دیگر دوست نداشتند، آن کار موفق 

است. در هر حال کاملا اطمینان دارم که باید گونه های مختلف 
تئاتر وجود داشته باشد و هر یک مخاطبان خود را پیدا کند. 
برای من مهم است که اول مخاطب را سرگرم کنم و بعد اگر 
بتوان��م، حرفم را به او منتقل کن��م. در این نمایش هم اولین 
تلاش��م این بود که کمی ذهن تماش��اگر را از اتفاقات بیرون 
از س��الن دور کنم. کوزه گر با اش��اره به دشواری های اجرای 
نمایش »یکی نبود، یکی بود« افزود: در این پروژه، همان هفته 
اول خمیده شدم. اجرای آن حتی از نمایشی مانند »سیصد« 
هم س��خت تر بود و دش��وارترین تجربه کاری من تا به امروز 
بوده اس��ت. در پروس��ه اجرای این نمایش بارها به یاد جمله 
دکتر علی رفیعی افتادم که می گوید کارگردان تنهاترین آدم 
است. البته خوبی این نمایش این بود که صبوری را به من یاد 
داد. او که س��ال ها در کنار حمید پورآذری و علی رفیعی کار 
کرده اس��ت، ادامه داد: همیش��ه آرزو داشتم کمی از صبوری 
حمید پورآذری را داشته باشم که در این پروژه آن را به دست 
آوردم. چون نمایش ما کار تکنیک و برنامه نویس��ی است، آن 
ه��م بدون امکانات لازم که واقعا س��خت اس��ت. این مدرس 
تئاتر در پاسخ به اینکه با این دشواری ها آیا باز هم برای ادامه 
کارگردانی برنامه ای دارید، توضیح داد: چند ایده تئاتری دارم 
که مخصوص اجرا در سالن بلک باکس است ولی خستگی و 
فش��ار این پروژه آنچنان زیاد بود که از الان نمی توانم به کار 
بعدی ام فکر کنم. سر این کار پیر شدم و احساس خمیدگی 
می کردم. هفته اول اجرا بسیار پرفشار بود چون هنوز در زمینه 
تکنیک، مش��کلاتی داشتیم. کوزه گر که در دانشگاه تهران و 
مدرسه تئاتر مولوی مشغول تدریس است، افزود: از بچه های 
ج��وان خیلی انرژی می گیرم و احتمالا با ان��رژی آنان دوباره 
به کار برمی گردم. س��ال ها پیش وقتی نمایش »دایره گچی« 
حمید پورآذری را در فرهنگسرای بهمن اجرا می کردیم، استاد 
س��مندریان با دیدن نمایش ما گفت معلوم است که در این 
نمای��ش انرژی جوانانه وجود دارد. م��ن هم همان انرژی را از 
بچه های جوان تر از خودم می گیرم. این کارگردان در ادامه با 
ارایه توضیحاتی درباره چالش های اجرای تئاتر در مقطع فعلی 
گفت: یکی از بهترین جبهه هایی که می توانیم با مردم جامعه 
خ��ود ارتباط فرهنگی برقرار کنیم و با آنان حرف بزنیم، تئاتر 
است. متاسفانه دوس��تانی داریم که کار نمی کنند که من به 
عقیده آنان احترام می گذارم ولی همین دوستان در موسسات، 
کلاس آموزش��ی برگ��زار می کنند و ش��هریه های بالایی هم 
می گیرند و بعد هنرجویان خود را از تماشای تئاتر و کار کردن 
در این زمینه، پرهیز می دهند. اما آیا این رفتار درست است و 

این پولی که می گیرند حلال است!؟ 

کارگردان »یکی نبود، یکی بود«:

در این پروژه خمیده شدم

عصرآزادی/ سرویس فرهنگی: استاندار آذربایجان 
ش�رقی در دی�دار خود با جمعی از مدیران مس�ئول 
منتخب و فعالان برگزیده کانون های فرهنگی هنری 
مس�اجد اس�تان گفت: دولت وظیفه زمینه س�ازی، 
بسترس�ازی و حمایت از فرهن�گ را دارد، البته کار 
فرهنگی، لذتبخش و سخت است و بنده نیز محصول 

پایگاه ها و کانون های مساجد هستم.
"مال��ک رحمتی" با بیان اینکه تا جای��ی که در اختیار و 
توان استانداری است در خدمت کانون های فرهنگی هنری 
مساجد هستیم افزود: ماحصل کار فرهنگی، تربیت نیروی 
انس��انی اس��ت که اگر خروج��ی کانون ها، نیروی انس��انی 
کارآم��د، متخصص و دغدغه مند باش��د، ای��ن کانون ها به 

هدف خود رسیده  اند. 
وی با اش��اره به رس��الت مه��م کانون های مس��اجد در 
راس��تای مرکزی برای تربیت نیروی انس��انی دغدغه مند، 
انقلابی، جهادی و ولایی اضافه کرد: متاسفانه شاهد غفلت 
توجه به بانوان هس��تیم اکنون نیم��ی از ترکیب جمعیتی 
استان بانوان هس��تند بر این اساس کانون های فرهنگی و 
مس��اجد باید توجه ویژه به بانوان و دختران داشته باشند؛ 
حوزه ای که دشمن به عنوان نقطه ضعف بر روی آن دست 

گذاشته است. 
رحمتی با اشاره به لزوم توجه به بخش هنر در کانون های 
مس��اجد تاکی��د کرد: اثربخ��ش ترین عام��ل تاثیرگذار بر 
جوانان، هنر اس��ت و کانون ها باید در اجرا و عمل به هنر و 
ابزارهای جدید آن در جامع��ه توجه کنند چون ارزش دو 
س��اعت س��خنرانی حتی به اندازه یک فیلم ۱۰۰ ثانیه ای 

هم نیست. 
مدیر ستاد کانون هاي فرهنگي هنري مساجد آذربایجان 
ش��رقي نیز مس��جد محوری، مردم محوری و تلاش برای 
تحقق عدالت فرهنگی در مناطق محروم و کم برخوردار را 
از اولویت های س��ه گانه ستاد کانون های فرهنگی هنری 
مس��اجد استان برشمرد و گفت: نهضت بازگشت به مسجد 
در سایه مردمی سازی فعالیت های فرهنگی اتفاق خواهد 

افتاد.
"مرتضی ش��فیعی" افزود: با هدف تحقق عدالت فرهنگی 

تاس��یس و راه اندازی ۳۱ باب کان��ون فرهنگی هنری در 
مس��اجد مناطق محروم، مرزی و روستایی و تاسیس و راه 
ان��دازی ۷۲ باب کانون تخصصی خواهران در س��ال جاری 
انجام گرفته که در حال حاضر تعداد کانون هاي شناسنامه 
دار اس��تان نسبت به سال ۱۴۰۱ رش��د ۸ برابری و تعداد 
اعضای ثبت ش��ده این کانون ها نیز رش��د چه��ار برابری 

داشته است. 
وی با اش��اره به برگزاری ده ها مورد دوره های آموزشی 
و هنری رای��گان، طرح اوقات فراغت طرح مس��جد پایگاه 

قرآنی و جش��نواره های مختلف قرآن��ی، فرهنگی، هنری 
مختلف اظهار داش��ت: در حال حاض��ر ۱۴۰ پایگاه قرآنی 
در کان��ون ه��ای فرهنگی هنری مس��اجد در موضوع ارائه 
آموزش های قرآنی و برپایی محافل قرائت مجلس��ی قرآن  

فعالیت دارند.
ش��ایان ذکر اس��ت در این جلس��ه تع��دادی از مدیران 
مس��ئول، نمایندگان و فعالان کانون ه��ای فرهنگی هنری 
مس��اجد آذربایجان ش��رقی حضور داشتند و به بیان نقطه 

نظرات خود پرداختند.

نهضت بازگشت به مسجد در سایه مردمی سازی فعالیت های فرهنگی
در دیدار مدیران و فعالان برگزیده کانون های فرهنگی - هنری مساجد آذربایجان شرقی با استاندار مطرح شد؛

استاندار: ارزش دو ساعت سخنرانی به اندازه یک فیلم ۱۰۰ ثانیه  ای هم نیست

»داود پیرنی�ا یه روز من�و صدا کرد و گفت: 
آقای ترقی! یک کاری ما اینجا ضبط کردیم، 
مال آقای روح الله خالقی ست. این،  شعر نداره. 
این رو من آهنگش�و می زارم رو ضبط صوت، 
تا شما بش�نوید من می رم تا استودیو شماره 
۸ و برمی گردم؛ ببین شما نظرتون درباره این 

آهنگ چیه؟«
این ها را زنده یاد بیژن ترقی، ش��اعر و ترانه سرای 
ایرانی گفته است؛ آن هم درباره یکی از ترانه های 
مان��دگار موس��یقی ایران ک��ه با ص��دای زنده یاد 

غلامحسین بنان جاودانه شد.
به گزارش ایسنا، ۱۲ اس��فندماه زادروز زنده یاد 
بیژن ترقی اس��ت؛  مردی که با »بهار دلنش��ین« 
او جادو ش��دیم، با »آتش کاروان«اش س��وختیم 
و با ش��عری که برای وطن س��رود،  احساس غرور 

کردیم.
اما حالا در آستانه بهار بد نیست،  یکی از قطعات 
ماندگار موس��یقی ایران یعنی »بهار دلنشین« که 
در عین حال یکی از آثار مهم بیژن ترقی محسوب 

می شود را با هم مرور کنیم.
»به��ار دلنش��ین« ی��ا »به��ار آرزو« یک��ی از 

تصنیف های بهاری و کلاسیک ایرانی و از ترانه های 
مشهور و ماندگار فارس��ی با شعری از بیژن ترقی 
است که نخستین بار در اوایل دهه ۱۳۳۰ شمسی 
با آهنگسازی روح الله خالقی و صدای غلامحسین 
بنان اجرا ش��د و از معدود ترانه های خاطره انگیزی 
اس��ت که ت��ا کنون جاذبه خ��ود را در میان مردم 
حفظ کرده  اس��ت. این ترانه س��ال ها بعد توس��ط 
خوانندگانی چون س��الار عقیلی و علی زند وکیلی 

و… نیز بازخوانی شده  است.
تصنیف »بهار دلنش��ین« در دستگاه همایون، با 
مایه آواز یا بیات اصفهان به سرپرس��تی خالقی و 

توسط ارکستر گل ها با ضرب شش هشتم شکسته 
نواخت��ه و اجرا ش��د و ب��رای اولین ب��ار از برنامه 
رادیویی »گل های رنگارنگ« ش��ماره ۲۲۴ پخش 

شده است.

اما بیژن ترقی نحوه س��اخته ش��دن ای��ن اثر را 
این گونه تعریف می کن��د: »داود پیرنیا یه روز منو 
صدا کرد و گف��ت: آقای ترقی! یک کاری ما اینجا 
ضبط کردیم، مال آقای روح الله خالقی س��ت. این،  
ش��عر نداره. این رو من آهنگشو می زارم رو ضبط 
صوت، تا شما بشنوید من می رم تا استودیو شماره 
۸ و برمی گ��ردم؛ ببین ش��ما نظرت��ون درباره این 

آهنگ چیه؟
ایام بهار بود. آهنگ رو گذاش��تم و یکی دوباری 
شنیدم. نیم ساعت، سه ربعی طول کشید که شعر 
رو س��رودم. پیرنیا آمد تو و گفتم این هم شعرش! 

گفت: چی؟ گفتم: این هم شعرش!
پیرنی��ا گفت: بیژن جان! اتاق »گل ها« رو با این 

شعر گلریزان کردی.
البت��ه باید بگم این یکی از معروف ترین کارهای 

آقای بنان است.«

»بهار دلنشین«؛ قطعه ای که در ۴۵ دقیقه سروده شد


